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                                       Odpowiedź na petycję z dnia 24.12.2024r  

 

 

 

            W odpowiedzi na Pańskie pismo z dnia 24 października 2024 r., które zgodnie z jego 

brzmieniem miałoby stanowić petycję w rozumieniu ustawy z dnia 11 lipca 2014 r. o petycjach 

(Dz.U. z 2018 r. poz. 870), uprzejmie informuję, iż zgodnie z art. 2 ust. 1 tej ustawy petycja 

może być złożona wyłącznie  do organu władzy publicznej, a także do organizacji lub instytucji 

społecznej w związku z wykonywanymi przez nią zadaniami zleconymi z zakresu administracji 

publicznej. Jak wskazuje komentarz do ustawy autorstwa Jacka Jaśkiewicza, opublikowany                       

w LEX/el. 2015 : 

"Organy władzy publicznej wskazane w art. 63 Konstytucji oraz art. 2 ust. 1 komentowanej 

ustawy to organy funkcjonujące i wykonujące swoje kompetencje zgodnie z zasadą podziału 

władz wyrażoną w art. 10 Konstytucji (o organach władzy publicznej mowa jest w również w 

art. 7, 77, 163, 228, 238 i 239 Konstytucji). Termin „organ” oznacza instytucję lub 

wyodrębnioną formalnie (prawnie) jednostkę organizacyjną danej władzy publicznej.                                  

Do organów władzy publicznej zalicza się w szczególności: 

– organy ustawodawcze: Sejm i Senat RP, 

– organy wykonawcze: Prezydenta RP, Radę Ministrów, Prezesa Rady Ministrów, ministrów, 

przewodniczących określonych w ustawach urzędów lub komitetów, 

– inne naczelne i centralne organy administracji rządowej, 

– wojewodów, terenowe organy administracji rządowej zespolonej i administracji 

niezespolonej. 

Do organów władzy publicznej należą również: 

– organy stanowiące i wykonawcze jednostek samorządu terytorialnego na szczeblu 

wojewódzkim, powiatowym i gminnym, 

– organy kontroli państwowej i ochrony prawa, w tym Najwyższa Izba Kontroli, Rzecznik Praw 

Obywatelskich, Rzecznik Praw Dziecka, 

– sądy i trybunały (Trybunał Konstytucyjny, Trybunał Stanu, Sąd Najwyższy, sądy 

administracyjne, sądy powszechne, sądy wojskowe). 

 

Rada Pedagogiczna jest organem szkoły jako jednostki organizacyjnej systemu oświaty,                             

nie posiadającym statusu organu ani organizacji lub instytucji społecznej w rozumieniu w/w 

art. 2 ust. 1 ustawy, wobec czego nie może być uznawana za adresata petycji ani podmiot 

zobowiązany do stosowania ustawy.   

 

 

Niemniej jednak pragnę się odnieść do Pańskiej uwagi na temat zapisu w Statucie Szkoły 

dotyczącego usprawiedliwiana nieobecności.  

 Art. 99 ust 2  Prawa Oświatowego stanowi :  

„ Obowiązki ucznia określa się w statucie szkoły z uwzględnieniem obowiązków                                    

w zakresie:  usprawiedliwiania, w określonym terminie i formie, nieobecności na zajęciach 

edukacyjnych, w tym formy usprawiedliwiania nieobecności przez osoby pełnoletnie.” 

https://sip.lex.pl/#/document/16798613?unitId=art(10)&cm=DOCUMENT
https://www.prawo.vulcan.edu.pl/przegdok.asp?qdatprz=05-12-2024&qplikid=4186#P4186A7
https://www.prawo.vulcan.edu.pl/przegdok.asp?qdatprz=05-12-2024&qplikid=4186#P4186A7


Zgadzam się, ze stwierdzeniem zawartym w petycji, że „w przypadku zaświadczenia 

lekarskiego wydanego w celu usprawiedliwienia nieobecności w szkole, szkoła nie ma prawa 

żądać informacji o stanie zdrowia ucznia” . 

Pragnę podkreślić, że Statut Szkoły Podstawowej nr 1 im. ks. Wacława Rabczyńskiego                                

w żadnym zapisie nie domaga się od rodziców/opiekunów ucznia  informacji na temat stanu 

jego zdrowia,  nie ma szczegółowych wymagań dotyczących treści zwolnienia ani  przyczyny 

zwolnienia.  W żadnym z zapisów nie ma również informacji o wymogu dostarczenia 

odpłatnego zaświadczenia lekarskiego. 

Zapis w Statucie Szkoły dotyczący usprawiedliwiania nieobecności jest traktowany jako jedno 

z narzędzi do kontrolowania nadmiernej absencji uczniów w szkole.  

Nie ze wszystkimi rodzicami współpraca w zakresie realizacji przez ucznia obowiązku 

szkolnego jest poprawna. Nie zawsze  długotrwała nieobecność ucznia w szkole  wynika z jego 

choroby. Niestety, zdarzają się przypadki niespełniania obowiązku szkolnego                                                   

z nieuzasadnionych powodów. Bywa, że rodzice o tym nie wiedzą lub, jeśli wiedzą, 

nieodpowiedzialnie usprawiedliwiają wszelkie nieobecności, nie zdając sobie sprawy z tego, 

że duża absencja ucznia  na lekcjach może skutkować brakiem możliwości klasyfikowania go                                           

i pozostawieniem  na kolejny rok w tej samej klasie.  Zaświadczenie lekarskie w przypadku 

długotrwałej nieobecności jest niepodważalnym dowodem na usprawiedliwioną  nieobecność 

dziecka w szkole, co szczególnie jest ważne    w przypadku braku podstaw do jego klasyfikacji.  

Zapis w statucie, o którym mowa, jest zatem  pewnego rodzaju wyrazem troski o ucznia,                        

a nie chęcią wydobycia szczegółowych informacji na temat stanu  jego zdrowia.   

Szkoła ma świadomość, że lekarz może odmówić wydania takiego zaświadczenia.  

Jednocześnie pragnę podziękować za wnikliwe uwagi dotyczące zapisów w naszych 

regulaminach. Jako szkoła jesteśmy  otwarci na wszelką współpracę  i  zachęcam do kontaktu 

drogą mailową, za pomocą dziennika elektronicznego, bądź poprzez udział w zebraniach  Rady 

Rodziców.  

 

 

                                                                                                            Z poważaniem 

 

                                                                                           Przewodnicząca Rady Pedagogicznej 

, 

                                                                                                               Lucyna Bejm 
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